



Sunday Oct 6th 2024

Christ the Saviour Church, 2040 Anza St. San Francisco

Priest: Father Philip Halliwell 415 823 9927

Why is God silent? Reflections on the Feast of the Conception of John the Baptist

The Gospel of Luke begins with a narrative about the circumstances of the conception and birth of St. John the Baptist, (Luke 1:5–7) we read in the gospel of the Apostle Luke. However, the words of the Angel who appeared to the Prophet's father may seem somewhat strange to us: "Fear not, Zachariah, your prayer is your first, and your wife Elizabeth will bear you a son, and you shall call his name John" (Luke 1:13). Why is prayer beneficial only now, when he has already reached the limits of earthly life? Has God really not heard the voices of the holy parents of the Forerunner all his life?..

This is a question close to every Christian. Does God hear us? And why is He so often silent in response to our requests? And if He does, why don't we hear this answer? One doubt inevitably gives birth to another, and life is filled with indecision, hesitation and fruitless searches.

It is difficult to justify God's silence. However, this is the meaning of a Christian's life: to justify even the Savior's silence as a response filled with true love. After all, God's love is not blind, it is perfect, and therefore can refuse a request that will not bring a person any benefit. Our faith must constantly destroy the doubts of reason with one argument: if God is silent, then He has reasons for this! This is the thought with which we must carry the news of the Good Savior to the whole world. We are called upon to justify God's silence with our patience, our faith, before a mad world that demands that the Creator certainly declare Himself clearly and unambiguously. In fact, God is not silent, He speaks the language of perfect love, which can be understood only by those who are ready to respond to this love!

These expectations of meeting the Almighty Creator of the world are too tempting to simply give them up and hear the loving voice of the Savior in the advice of a loved one... We expect and demand an answer that is clear and definite, leaving no room for hesitation and doubt, but God leaves room for patience, love, meekness, humility... Like us, the Jews were not at all hoping for such an answer from God when they were expecting their messiah, who would conquer the nations and restore the power of Israel. However, from this position, the Gospel turns out to be completely incomprehensible: could not the Lord Almighty clearly testify to the world about His coming? Why is everything so complicated? Why did not the voice of the Lord, the Creator, or even the great commander or king, sound from the Mount of Olives, but the meek, quiet voice of Jesus of Nazareth? Why did the Lord hide Himself from many people, couldn't He...? God's Providence for us is unceasing, we don't need to look for it, we just need to listen, stop. This is the lot of our faith, its living and healthy manifestation - a feeling of constancy in trusting in God, the confidence that He always answers, every moment, incessantly.

Man is called to search for God's will. This is the only thing that is truly worth spending your whole life searching for. Nothing else can bring either happiness or eternity. All life's problems begin where something else appears next to God, with which a person tries to fill the inadequacy of his efforts in striving for the Truth.

In life, you need to give room to God. He does not force his way in, but stands at the door and knocks: "If anyone hears My voice and opens the door, I will come in to him and dine with him, and he with Me" (Rev. 3:20). And this is the most important fact of a Christian's life: God answers only those who seek Him, who are ready to find a place for Him in their lives. "Draw near to God, and He will draw near to you..." (James 4:8).

Roman Savchuk



Воскресенье 6-ого октября 2024г.

Храм Христа Спасителя

Священник: Отец Филипп Халливелл 415 823 9927

Почему Бог молчит?

Размышления на праздник зачатия

Евангелие от Луки начинается повествованием об обстоятельствах зачатия и [рождения святого Иоанна Крестителя](#). (Лк. 1: 5–7). «Не бойся, Захария, ибо услышана молитва твоя, и жена твоя Елисавета родит тебе сына, и наречешь ему имя: Иоанн» (Лк. 1: 13). Почему молитва праведника услышана только сейчас, когда он достиг уже пределов земной жизни? Неужели всю жизнь Бог не слышал голоса святых родителей [Предтечи](#)?.. Это вопрос, близкий для каждого христианина. Слышит ли нас Бог? И почему Он так часто молчит в ответ на наши просьбы? А если отвечает, то почему мы не слышим этот ответ? Одни сомнения неизбежно рождают другие, и жизнь наполняется нерешительностью, колебаниями и бесплодными поисками. Трудно оправдать [молчание Бога](#).

Однако в этом и смысл жизни христианина: оправдать даже молчание Спасителя – как ответ, исполненный истинной любви. Ведь любовь Бога не слепа, она совершенна, а значит, может отказать в просьбе, которая не принесет человеку пользы. Наша вера должна непрестанно разрушать сомнения разума одним аргументом: если Бог молчит, значит, у Него есть на это причины! Это мысль, с которой мы должны нести весть о Благом Спасителе всему миру. Именно в этот момент должна сказать свое слово наша вера: значит, пришло время, когда мне мой Спаситель поручил засвидетельствовать о Его любви, оправдать перед всем миром Его молчание... Это великая честь – услышать в своей жизни молчание Бога и ответить на него благодарностью!..

Подобно нам, отнюдь не на такой ответ от Бога надеялись иудеи, когда ожидали своего мессию, покоряющего народы и восстанавливающего могущество Израиля. Однако с этой позиции Евангелие оказывается совершенно непонятным: неужели не мог Господь Вседержитель явно засвидетельствовать миру о Своем пришествии? Почему всё так сложно? Почему с Елеонской горы прозвучал не голос Владыки, Творца, хотя бы великого полководца, царя, но кроткий, тихий глас Иисуса из Назарета? Почему Господь скрыл Себя от многих людей, разве Он не мог...?

Божий Промысл о нас непрестанен, его не нужно особо искать, стоит лишь прислушаться, остановиться. Это удел нашей веры, ее живое и здоровое проявление – чувство постоянства в уповании на Бога, уверенность в том, что Он отвечает всегда, каждый миг, непрестанно. Человек призван к поискам [Божией воли](#). Это единственное, на поиски чего действительно стоит потратить всю жизнь. Ничто иное не может принести ни счастья, ни вечности. Все жизненные проблемы начинаются там, где рядом с Богом появляется еще что-то, чем человек пытается заполнить недостаточность своих усилий в стремлении к Истине.

В жизни нужно дать место Богу. Он насильно не врывается, но стоит у двери и стучит: «Если кто услышит голос Мой и отворит дверь, войду к нему, и буду вечерять с ним, и он со Мною» (Откр. 3: 20). И это самый важный факт жизни христианина: Бог отвечает лишь тем, кто ищет Его, кто готов найти для Него место в своей жизни. «Приблизьтесь к Богу, и приблизится к вам...» (Иак. 4: 8). [Роман Савчук](#)